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محمدرضا بهرامن    
رئیس خانه معدن ایران

آرمان ملی- محمدسیاح: بندر چابهار 
یکــی از بنادر اســتراتژیک ایران محســوب 
می شــود که راه ارتباطی جنوب به شمال را 
فراهم می ســازد و به همین دلیل کشورهای 
زیــادی خواهــان اســتفاده از ظرفیت های 
بندری این منطقه در گذشــته بودند. ســال 
1397 بود که موضوع قــرارداد بندرچابهار با 
هندی ها مطرح شــد و آن زمــان زمزمه ها از 
واگذاری کامل بندر یا فروش آن به هندی ها 
صدای افکارعمومی نگران از حضور هندی ها 
را درآورد؛ چراکه اطلاع رســانی قطره چکانی 
از وضعیت این قرارداد باعث بروز نگرانی بین 
مردم و فعالان اقتصادی به ویژه در منطقه شده 
بود. بنابر اطلاعاتی که در آن زمان مطرح شده 
بود هندی ها از سال ها قبل یعنی پیش از سال 
1394 علاقه مند بودند خود را از طریق چابهار 
به کشورهای CIS و افغانستان برسانند. در 
سال 139۵ قرارداد اولیه بین ایران و شرکت 
هندی منعقد شــد که براســاس آن قرار شد 
شــرکت هندی در تجهیزات فــاز اول طرح 
توسعه بندر شهیدبهشتی سرمایه گذاری کند. 
بعدها تغییراتی از سوی شرکت هندی ایجاد 
شد. این قرارداد هنوز اجرایی نشده و فرآیند 
آن زمان بر اســت، زیرا شــرکت هندی باید 
تجهیزاتی خریداری کرده و به بندر بیاورد تا 
قرارداد اجرایی شود! با این حال پس ازگذشت 
چندین سال حالا هندی ها به سمت پاکستان 
رفته تا از ظرفیت های بندی این کشور به جای 
ایران اســتفاده کنند. راهنمایــی و کمک به 
پهلوگیری کشــتی ای که به بندر وارد شده، 
تخلیه و بارگیــری، ورود بار بــه انبار، تامین 
تجهیزاتی در سطح کشــنده و لیفتراک و... و 
بازاریابی از جمله وظایفی است که طرف هندی 
در این بندر باید انجام می داد! براســاس مفاد 
قرارداد شرکت هندی باید تجهیزات را می آورد 
و کار می کرد و در نهایت تمام این تجهیزات به 
سازمان بنادر منتقل می شــد. در این قرارداد 
حجم سرمایه گذاری ۸۵ میلیون دلار درنظر 
گرفته شــده و بندر متعلق به ایــران و مدت 
قرارداد هم 1۰ سال بوده است ولی پیش از این 

1۰ سال هندی ها به دلیل آنچه مشکلات اداری 
و اقتصادی و درون سازمانی نامیدند؛ ایران را به 
مقصد پاکستان که دشمن خونی هم هستند، 
ترک کرده تا بتوانند از ظرفیت  بنادر پاکستان 
استفاده کنند! ظاهرا با وجود اختلافات دیرینه 
و رقابت های منطقه ای هند و پاکستان، حالا 
قرار است این قبیل کمک های انسان دوستانه 
به جای چابهار ایران، از گذرگاه مرزی عطاری 
به گذرگاه واگه پاکســتان انتقال داده  شده و 
از طریق تورخم به افغانســتان برسد. فرهاد 
منتصرکوهساری، معاون امور بندری و مناطق 
ویژه سازمان بنادر و دریانوردی در روز پنجم 
خرداد امســال در این باره گفته: »تا زمانیکه 
هندی هــا کل ســرمایه گذاری ۸۵ میلیون 
یورویی را تکمیل نکنند، قــرارداد واگذاری 
1۰ ســاله بندر چابهار را امضــا نمی کنیم.« 
این درحالی اســت که محمد راستاد معاون 
ســابق وزیر راه و مدیرعامل پیشین سازمان 
بنادر و دریانوردی ۲۰ مهر امسال در حاشیه 
همایش گرامیداشــت روزجهانی دریانوردی 
در جمــع خبرنگاران درباره ســرمایه گذاری 
هند در بندر چابهار گفته بود: »از ۸۵ میلیون 
دلاری که هندی ها قرار بــود در بندر چابهار 
ســرمایه گذاری کنند 3۰ درصــد آن محقق 
شده و ۶ دستگاه جرثقیل گنتری کرین به بندر 
آورده شده است؛ این موضوع نشان می دهد که 

هندی ها قصد دارند در این قرارداد باقی مانده 
و سرمایه گذاری کنند!«

 بلاتکلیفی بندر و خروج هندی ها
حالا پس از تقریبا چهارســال بلاتکلیفی 
این بندر با هندی ها خبر رسیده که هندی ها 
قصد تــرک بندرچابهــار را دارند! براســاس 
اظهــارات مدیــرکل بنــادر و دریانــوردی 
سیستان وبلوچســتان به تازگی شــاهد عدم 
ارســال کالا از هند به افغانســتان از مســیر 
بندرچابهار هستیم که رئیس انجمن کشتیرانی 
علت این مساله را آماده نبودن زیرساخت ها و 
انواع مشــکلات موجود در روند انتقال کالا از 
چابهار به کشــور مقصد می داند. در این بین 
برخی گزارش ها از رسانه های بین المللی نیز 
حاکی از ارسال کالاهای هند به افغانستان از 
مسسیر بنادر پاکستان است. روزبه مختاری 
معتقد اســت: »در ابتدای توسعه بندرچابهار 
با همکاری هندی ها، برخی اقدامات را ما باید 
انجام می دادیم که متاسفانه با تاخیر به پیش 
بردیم هرچند که انگشــت اتهام را به ســمت 
هندی ها دراز می کنیــم، اما تا حدودی قصور 
هم در ابتدای کار از سمت ما صورت گرفته بود. 
بازاریابی خوبی برای حمل کالا از بندرچابهار 
انجام ندادیم چراکه به دنبال بازاریابی دولتی 
و حرکت های فرمایشــی و دستوری به جای 
بازاریابــی خصوصی بودیــم و هدف گذاری 

درســتی نداشــتیم.« راجیو جلوتــا، رئیس 
هیات مدیره بندر بمبئی و مدیرعامل شرکت 
IPGL هندوستان در سفر به چابهار درباره 
این تغییر سیاست هند در بندر چابهار گفت: 
»در این سفر می خواهم این پیام را برسانم که 
نسبت به تعهدی که در قبال بندرچابهار دادیم 
پایبندیم و این تعهد را ادامه خواهیم داد.« این 
درحالی اســت که اخبار رفتن هند به سمت 
پاکستان به گوش می رسد. آن هم در شرایطی 
که این بندر به دلیل بودن در مرحله قرارداد با 
هند همچنان بلاتکلیف مانده و از این رو کشور 
متقاضی دیگری هنوز نتوانسته به عنوان طرف 
قرارداد جدید وارد چابهار شود که این اتفاق به 

زیان ایران است!
 زیرساخت هایی که توسعه نیافت

ایران می توانست با توســعه بنادر به ویژه 
بندرچابهار نقشــی مهــم در ترانزیت جنوب 
به شمال و برعکس داشته باشــد و با تقویت 
کریدورهای ترانزیتــی از مزایای حمل ونقل 
کشــورها بهره مند شــود؛ این درحالی است 
ایران حتی پتانسیل های لازم برای این اقدام را 
هم دارد ولی به دلیل تعلل در تجهیز و توسعه 
راه های مواصلاتی و بنادر و راه آهن و جاده ای و 
هوایی نتوانسته به خوبی از مزایای کریدورهای 
استراتژیکی که دارد؛ استفاده کند. به همین 
دلیل هم کشــورهای دیگری نظیــر ترکیه، 
پاکســتان و حتی افغانستان ســعی دارند با 
عبور از ایران راه هایی را برای ترانزیت سریع تر 
فراهم کنند. بندرچابهار به عنوان یکی از بنادر 
مهم ایران می توانســت با استفاده از ظرفیت 
هندی ها و چینی ها و البته نیروی متخصص 
داخلی توســعه یابد و امروز بــه محلی برای 
پهلوگیری کشــتی های باری و تجاری سایر 
کشورها بدل شــود و منافع آن هم به جیب 
ایران بــرود! بدعهدی هندی هــا در تجهیز و 
افزایش سطح سرمایه گذاری تا ۸۵ میلیارد دلار 
در انجام تعهداتش به شمار می رود و هم ضعف 
طرف ایرانی که به ایــن راحتی طرف هندی 
می تواند از زیربار اجرای مسئولیت و وظایفی 

که در تعهداتش ذکر شده؛ شانه خالی کند!

 احتمال عدم تاثیر  جنگ »اوکراین«
بر توافقات »اوپک پلاس«؟

آرمان ملی: با آغاز درگیری بین روسیه و اوکراین و تحریم هایی که 
از سوی کشورهای عضو ناتو، اقتصاد روســیه را نشانه  گرفته بحث و در 
خصوص اجرای توافقات اوپک پلاس که در آخرین جلسه خود افزایش 
روزانه 4۰۰ هزار بشــکه ای نفت را برنامه ریزی کردند؛ بالا گرفته است. 
به گونه ای که این ذهنیت ایجاد شــده در حالیکه روسیه یکی از اعضای 
اصلی اوپک پلاس محسوب شده که به همراه عربستان ریاست این مجمع 
را به همراه دارد آیا در شرایط جنگ بازهم به توافقات خود پایبند خواهد 
بود. موضوعی که برخی از منابع اگاه اعلام کرده اند منابع آگاه اعلام کردند 
توافق میان تولیدکنندگان نفت اوپک پلاس پس از حمله نظامی مسکو به 
اوکراین تاکنون هیچ شکافی نداشته و این گروه احتمالا در نشست آتی 
خود با وجود صعود قیمت نفت به بالای 1۰۰ دلار در هر بشکه، به افزایش 
برنامه ریزی شده تولید پایبند می ماند. براساس این گزارش، اوپک پلاس 
در سال ۲۰1۶ برای هماهنگ کردن کاهش تولید تشکیل شد و اکنون 
سرگرم تسهیل تدریجی محدودیت عرضه ای است که از ماه »می« سال 
۲۰۲۰ در واکنش به فروپاشــی تقاضا در اوج پاندمی کووید19 به اجرا 
گذاشت. بر این اساس اوپک و متحدانش دوم مارس برای تصمیم گیری 
درباره افزایش تولید به میزان 4۰۰ هزار بشــکه در روز در آوریل، دیدار 
می کنندtاما حمله نظامی روسیه به اوکراین با وجود هشدارهای آمریکا 
صورت گرفت و اعضای منطقه خلیج فارس اوپــک از متحدان نزدیک 
آمریکا به شــمار می روند و به این ترتیب کشــورهای تولیدکننده این 
گروه در حالی گردهم می آیند که گسســت های ژئوپلیتیکی در میان 
آنها ایجاد شده است. با این حال یک منبع نفتی روسی به رویترز گفت: 
اوپک پلاس مذاکرات غیررسمی داشته که در جریان آن مسکو موضعش 
در قبال اوکراین را توضیح داده اســت و به نظر می رسد سایر کشورهای 
اوپک پلاس موضع بی طرفی را نشــان می دهنــد. همچنین یک منبع 
عالیرتبه اوپک پلاس این ایده که »این آخر کار اوپک پلاس است« را رد 
کرده و می گوید: روسیه همکاری نزدیکی با سعودی ها دارد و بنابراین این 
همکاری ادامه پیدا می کند. در خصوص دیدار آینده، فعلا هیچ تغییری 
پیش بینی نمی شــود. منبع آگاه در اوپک پلاس می گوید: اعضای اوپک 
انتظار دارند هیچ تغییری در توافق صــورت نگیرد. چرا که اوپک پلاس 
یک سازمان سیاسی نیســت و ضرورت دارد همبستگی اوپک پلاس و 
ثابت نگه داشتن روند فعلی و عدم سیاسی سازی تصمیمات حفظ شود. 
به گفته این منبع آگاه: روابط بر ســر قیمت های بالا تغییر نخواهد کرد. 
اوپک پلاس توافقی دارد و آن را حفظ می کند. گفتنی اســت روسیه و 
عربستان سعودی به طور مشترک ریاست اوپک پلاس را برعهده دارند و 
بزرگ ترین تولیدکنندگان نفت این گروه هستند. همچنین اوپک پلاس 
از سال میلادی گذشته با فشــار آمریکا و کشورهای دیگر برای افزایش 

بیشتر تولید نفت مخالفت کرد.

ذره بین

با وجود نزدیک  شدن به ایام عید

سیاست های منسوخ بازار را ساماندهی نمی کند
آرمان ملی: بررسی ها از تغییرات شاخصه های تورمی نشان می دهد 
که فاصله تورمی بین دهک ها در افزایش قیمت تغییری نکرده اســت؛ 
به طوری که تورم نقطه به نقطه که برای کل کشور بهمن ماه 3۵.4 درصد 
اعلام شده بود برای دهک ها به گونه ای بوده که دهک اول، 3۶.3 و دهک 
دهم 3۶.4 درصد است و سایر دهک ها نیز بین این دو عدد نوسان دارد. 
از سوی دیگر در تورم سالانه که بهمن ماه 41.4 درصد اعلام شده بود در 
دهک های مختلف بین 4۰.4 تا 44 درصد برای دهک اول نوسان داشته 
است. این تغییرات تورمی در حالی به ثبت رسیده که با قرارگرفتن در ماه 
پایانی سال و افزایش تقاضای کالاهای اساسی قیمت اکثر محصولات 
اساسی با رشــد بی سابقه ای مواجه شــده به گونه ای که در برنج شاهد 
عبور از مرز 1۰۰ هزارتومان بوده ایم و گوشــت قرمز نیز به طور متوسط 
رشــد 41 درصدی را تجربه کرده اســت. موضوعی که در این راســتا 
دولت بازهم روش های نخ نمای گذشته را به کارگرفته و علاوه بر توزیع 
محصولات با قیمت مصوب از طریق واحدهای فروشــگاهی منتخب و 
البته عرضه اینترنتی که نتایج چندان موفقیت آمیزی به همراه نداشته 
با قیمت گذاری دستوری قصد دارد تا بازار شب عید را سامان دهد که 
تاکنون نتوانسته توفیقی به دست آورد. براســاس این گزارش بررسی 
وضعیت شاخص تورم در بهمن ماه امسال نشان می دهد هر سه شاخص 
تورم سالانه، نقطه به نقطه و ماهانه در مسیر کاهشی حرکت کرده است. 
این در حالی است که بررسی تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران در رابطه 
با وضعیت تورم بین دهک های مختلف نشان می دهد که فاصله تورمی 
بین دهک ها در افزایش قیمت تغییری نکرده اســت؛ به طوری که تورم 
نقطه به نقطه که برای کل کشــور بهمن ماه 3۵.4 درصد اعلام شده بود 
برای دهک ها به گونه ای بوده که دهــک اول، 3۶.3 و دهک دهم 3۶.4 
درصد است و سایر دهک ها نیز بین این دو عدد نوسان دارد. دهک های 
مختلف در گروه خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات نسبت به ماه قبل 
۰.4 درصد و در گروه کالاهای غیرخوراکی و خدمات ۰.۸ درصد کاهش 
قیمت داشــته اند. در رابطه با وضعیت تورم ســالانه که برای بهمن ماه 
41.4 درصد اعلام شــده بود در دهک های مختلف بیــن 4۰.4 تا 44 
درصد برای دهک اول نوسان دارشته است. در مورد وضعیت خوراکی ها 
و آشامیدنی ها و دخانیات نیز تورم سالانه بین ۵3.۶ برای دهک دهم و 
۵4 درصد برای دهک اول متغیر است. در غیرخوراکی ها و خدمات نیز 
بین 33.۵ درصد در دهک اول تا 37.4 درصد در دهک دهم نوسان دارد. 
اما تغییرات شاخص های تورمی در حالی اعلام می شود که در برخی از 
کالاهای اساسی همچون برنج و گوشت آن هم در روزهای پایانی سال 
شاهد رشد افسارگسیخته قیمت ها هستیم به گونه ای که هم اکنون برنج 
طارم ایرانی درجه یک، ۶۵هزارتومان، برنج طارم درجه۲، ۶۰هزارتومان، 
برنج ایرانی شیرودی، 4۲ هزارتومان، برنج هندی وارداتی، 3۰هزارتومان، 
برنج پاکســتانی وارداتی، 31هزارتومان، برنج های وارداتی که توسط 
شرکت خدمات بازرگانی تهیه شده است: هندی11۲1، ۲4هزارتومان 
پاکستانی11۲1، ۲۵هزار تومان و تایلندی 1۲هزارو۵۰۰ تومان عرضه 
می شود. علاوه بر برنج، بازار گوشت قرمز نیز با وضعیت مشابهی مواجه 
است به طوری که آمار ارائه شده از سوی وزارت صمت نشان می دهد که 
قیمت هر کیلوگرم گوشت گوساله نسبت به سال گذشته به میزان 41 
درصد افزایش داشته و از 9۵هزارو931 تومان به 13۵هزارو۲41 تومان 
رســیده که البته این قیمت در برخی واحدها بسیار متفاوتر بوده و هر 
کیلوگرم گوشت قرمز از 1۶۵ تا ۲7۰ هزارتومان در نوسان است. در این 
رابطه دولت برای ســاماندهای بازار برخی تصمیمات و اقدامات اتخاذ 
کرده و علاوه بر واردات گسترده برنج خارجی و عرضه آن در واحدهای 
منتخب و اینترنتی با قیمت مصوب نسب به قیمت گذاری برنج نیز اقدام 
کرده است، اما اختلال ایجاد شده در شبکه هوشمند توزیع و ابهامات 
که در زمینه نرخ گذاری وجود دارد باعث شده تا تاثیر این سیاستگذاری 
چندان ملموس نباشد و بررسی ها از کسبه نشان می دهد که قیمت برنج 
داخلی درجه یک همچنان بین ۸۰ تا 1۰۰ هزارتومان در نوسان است و 
در گوشت قرمز نیز همین وضعیت حاکم است به هرحال چیزی تا شب 
عید نمانده و به نظر می رســد دولت به جای اتخاذ تصمیماتی همچون 
قیمت گذاری دستوری، ممنوعیت صادرات و سرکوب تولیدکنندگان 
که به اعتقاد کارشناسان روش های منسوخ و نخ نمای تنظیم بازار است. 
تجربه نیز نشان داده دولت نتوانســته موفق عمل کند و باید تدابیری 

بیشتر را اتخاذ کند.

رویکرد

یادداشت
لزوم حذف قوانین و 

دستورالعمل های مانع حوزه معدن

حذف قوانین و دســتورالعمل های دست وپاگیر 
در حوزه معدن، اقدامی در راســتای برداشتن سد 
ورود و راهکاری بــرای اعتماد ورود ســرمایه ها به 
بخش معدن کشــور اســت که با همکاری دولت و 
مجلس میســر می شــود و فعالان بخش خصوصی 
امیدوارند دولت ســیزدهم در حوزه صنعت و معدن 
در سه ســطح وزارتی )کلان(، ســطح کسب وکار 
)سطح میانی(، ســطح وظیفه ای )عملیاتی- اجرا(، 
3 نوع اســتراتژی دقیق و مجزا را پیاده سازی کند. 
اســتراتژی های بخش معدن هم باید در پنج حوزه 
اصلی و کلان توســط متولی بخش و براساس قانون 
معادن، با ابزارهای توسعه ای و مهندسی خود مشابه 
سازمان ایمیدرو و ســازمان نظام مهندسی معدن 
ایران، در پنج حوزه »محیط کســب وکار«، »توسعه 
پایدار« )از طریق مدیریت در اجــرای دقیق قانون 
معادن و قوانین مرتبط با آن به همنظور ایجاد امنیت 
و حفظ و جذب سرمایه ها(، »بهره وری«، »تامین و 
پشــتیبانی« و »روابط و تعاملات خارجی« تعریف 
و شناســایی شــود که به طور قطع در جهت بهبود 
وضعیت هر یک از پارامترهــا مطالعه و برنامه ریزی 
بر روی هفت شــاخص »ســرمایه گذاری«، »نظام 
مدیریت در معادن«، »جهانی شدن بخش معدن«، 
»منابع انسانی«، »فناوری در معادن«، »زیرساخت 
در معادن« و »توسعه منطقه ای« از اهمیت خاصی 
برخوردار است و امروز بعداز گذشــت ۶ ماه از آغاز 
فعالیت دولت ســیزدهم به بررســی اقدامات انجام 
شده در هر یک از شاخص های ضروری جهت توسعه 
صنعت و معــدن در دولت ســیزدهم می پردازیم. 
ذخایر غنی معدنی با تنوع گسترده، می تواند عامل 
رقابت پذیری اقتصادی کشورها در جهان محسوب 
شــود. توان معدنی ایران شــامل ذخایر اثبات شده 
سنگ آهن به مقدار تقریبی سه میلیارد تن در شرایط 
کنونی )هشت دهم درصد کل ذخایر جهان(، ذخایر 
سنگ معدن مس به مقدار تقریبی 3.۲ میلیارد تن 
در شــرایط کنونی )چهار درصد از ذخایر جهانی( و 
همچنین ذخایر روی به میزان 11 میلیون تن )چهار 
دهم درصد از ذخایر جهانی( اســت که با عنایت به 
پتانسیل های اســتراتژیک موجود در بخش معدن 
کشور( این غنای موادمعدنی به تنهایی تضمین کننده 
نقش مؤثر این حوزه در اقتصاد کشــور نبوده است 
و با وجود اینکه بــا ذخایر بالقوه ای کــه ارزش آن 
بیش از یک هزار میلیارد دلار برآورد شــده، اما فقط 
حدود ۶ درصــد از تولید ناخالص داخلی کشــور را 
بخش معدن و صنایع معدنــی را به خود اختصاص 
داده است. این ســهم ناچیز معدن در GDPکشور، 
نشان دهنده ضعف در نگاه توسعه ای به معادن کشور 
به واسطه عدم سرمایه گذاری کافی و به موقع در همه 
حلقه های زنجیره در این حوزه است. دولت سیزدهم 
همگام با حمایت های کامل مجلس یازدهم، با حذف 
قوانین و دستورالعمل های دســت وپاگیر در حوزه 
معدن می تواند بــه اعتماد ســرمایه گذاران و ورود 
سرمایه ها به بخش معدن کشور کمک کند. در این 
راستا قوه قضائیه باید از سرمایه های سرمایه گذاران 
به صورت تمام قد حمایت کنــد و از غصب عامدانه 
ســرمایه ها و ایجاد هراس در میل به سرمایه گذاری 
سرمایه گذاران پرقدرت ممانعت به عمل آورد. ارکان 
جهش اقتصادی کشــور در بخش معدن مهیاست 
و برای نیل بــه این جهش اقتصــادی باید همه این 
امتیازات را با حلقه مفقوده فناوری در شرایط کنونی 
به هم متصل کرد. درواقع تهیه نقشــه راه و توجه به 
مدیریت دانش بنیان و استفاده از فناوری های نوین 
در زنجیره صنعت معدنکاری از اکتشافات تا بازارهای 
هدف و نیز اهمیت دادن به مسائل زیست محیطی و 
دوری از خام فروشی می تواند منجر به رشد چشمگیر 
اقتصاد معدنی شده و کشور را از اقتصاد تک محصولی 
وابسته به نفت نجات دهد. توجه به فناوری های نوین 
در بخش معدن و صنایع معدنی باید در شاخه های 
متعددی مدنظر قرار بگیرد از سوی دیگر بهره گیری 
از فناوری های نویــن در زنجیره بخش معدن اعم از 
اکتشاف، استخراج و فرآوری می تواند ضمن توسعه 
فعالیت معادن کنونی و فعال کــردن مجدد معادن 
متروکه و غیرفعال موجود در کشــور )که افزون بر 
سه هزار معدن در شرایط کنونی است(، ظرفیت های 
اشــتغال جدید زیادی می توان ایجــاد کرد. امروزه 
مباحث فناوری سرمایه گذاری و بیمه ای که توسط 
استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه 
فین تک )Fin- Tech( ارائه می شــود، به خوبی در 
این نوع کشــورها جاافتاده  و به صورت وســیع در 
بخش هــای مختلف اقتصاد معدنی مورد اســتفاده 
قرار می گیرد. در آینده ای نزدیک، این فناوری امکان 
مبادله سهام، مدیریت سرمایه و پرداخت حق بیمه 
و غیره را برای افــراد فراهم می کنــد. نظر به اینکه 
کشــور ما بین ســال های ۲۰3۰ تا ۲۰۵۰ می تواند 
تامین کننده بخش بزرگی از مواداولیه کارخانجات 
در جهان باشد، لذا امروزه به کارگیری و بومی سازی 
فناوری های نویــن در مباحث مربــوط به افزایش 
بهره وری در مصرف منابــع آب و انرژی، حمل ونقل 
و کنترل و کاهش آسیب های زیست محیطی ناشی 
از فعالیت های معدن کاری باید به طور جدی مدنظر 
قرار گیرد. در مورد ضرورت ورود فناوری و تکنولوژی 
در ماشین آلات در معادن، به دلایل مختلف در معادن 
کشــور تاکنون این مهم به موقع انجام نشده و امروز 
شاهد بحران کمبود ماشین آلات نوین و موردنیاز در 
معادن هستیم. از جمله دلایل این فقدان می توان به 
عدم شناخت کامل متولی بخش به نیاز صنعتگران 
این حوزه اســتراتژیک نام برد کــه در ۶ ماه اخیر با 
تصمیمات هوشمندانه و سریع متولی در حال جبران 
اســت. امروز باید هدف تامین ماشــین آلات مورد 
نیاز معدنکاران و ماشــین آلات نوین به ساده ترین 
شکل ممکن و حمایت 1۰۰ در صدی دولت در این 
صنعت کلیدی باشد. چنانچه قرار است اقتصاد کشور 
سامان دهی شود و کشور در جهت توسعه حرکت کند 
و سرمایه گذاران داخلی و خارجی جذب شوند، باید 
جلوی رانت و فساد گرفته شده و ثبات اقتصادی بر 

بازارها از جمله ارز حاکم شود.

آرمان ملی: روزگذشــته نهمین 
نشست بررسی لایحه بودجه 14۰1 
در صحن علنی مجلس برگزار شــد 
و در آن عــلاوه بر مخالفــت با اخذ 
عوارض مازاد از ســیگار، مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی از پرداخت 
هزینه های صدور پروانه ســاختمانی 
معاف شــده و همچنین پروژه های 
عام المنفعــه و زودبــازده گروه های 
جهادی از پرداخت مالیات مستثنی 
شــدند. ازســوی دیگــر خیریــن 
مدرسه ســاز نیز مشــمول معافیت 
در پرداخت حق انشــعابات شــدند. 
درواقع بررســی لایحــه بودجه در 
حالی به برخی معافیت های مالیاتی 
و عوارض ساخت وســاز معطوف شد 
که پیــش از این کمیســیون تلفیق 
بــا افزایــش ۲۰ هزارمیلیاردتومانی 
بــه درآمدهــای مالیاتــی موافقت 
کرده بودند. مصوبه ای کــه با انتقاد 
کارشناسان به ویژه وزیر اقتصاد مواجه 
شد به طوری که احســان خاندوزی 
معتقد بود افزایش درآمدهای مالیاتی 
آن هم در شرایطی که دولت خودت 
درآمدهــای مالیاتــی را ۵۰ درصد 
افزایش داده و حوزه تولید بیش از این 
ظرفیت مالیات ستانی ندارد به معنای 
ایجــاد ۲۰ هزارمیلیاردتومــان پول 
بدون پشتوانه بوده که می تواند خود 
به چالش رشد نقدینگی بینجامد. حال 
به نظر می رســد مصوبات روزگذشته 
به نوعی عقب نشــینی نمایندگان از 
بریزوبپاش های بوده که حتی هشدار 
مقام معظم رهبری را نیز در خصوص 
رشد تسهیلات تکلیفی به همراه داشته 
است البته در جلســه بعدازظهر نیز 
در خصــوص واردات لوزام آرایشــی 

و بهداشــتی، ســاماندهی تولیــد و 
صادرات زعفران و همچنین حمایت 
از مدرسه سازان نیز مورد بررسی قرار 

گرفت. 
 حذف عوارض مازاد سیگار

براســاس این گزارش نمایندگان 
در جریان بررســی بخــش درآمدی 
لایحه بودجه ســال 14۰1، به عنوان 
اولین دستور بند الحاقی )۶(( تبصره 
)۶( مــاده واحــده دربــاره عوارض 
پروژه های عام المنفعه را بررســی و 
تصویب کردند که براساس آن عوارض 
پروژه های زودبازده در مناطق محروم 
توســط گروه های جهادی صفر شد. 
نماینــدگان در ادامــه نشســت به 
بررســی بند الحاقی 7 تبصره ۶ ماده 
واحده لایحــه پرداختنــد و احمد 
امیرآبادی فراهانــی نماینــده مردم 
قم به عنوان مخالــف گفت: عوارض 
سیگار با نشــان داخلی از ۲۵ تومان 
به ۲3۰ تومان در ســال آتی افزایش 
یافته است که این میزان حدود ۸۰۰ 
درصد است و با نشــان بین المللی از 
۵۰ تومان بــه ۸۰۰ تومان رســیده 
اســت و نباید به گونه ای اقدام کنیم 
که سیگار در کشور از شیشه، تریاک 
و هروئین گران تر شود، دلایل خود را 
برای حذف این بند تشریح کرد. وی 
همچنین بیان کرد که وزیرصمت با 
ارائه نامه ای به رئیس مجلس مخالفت 
خود را با این مصوبه کمیسیون تلفیق 
اعلام کرده و ســتاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز هم با تشریح دلایل فراوان 
این مصوبــه را غیرمنطقــی خوانده 
است. در نهایت نمایندگان با توجه به 
توضیحات ارائه شده توسط امیرآبادی 
و همچنین مخالفان و موافقان با رای 

موافق به حذف این بند با اخذ عوارض 
مازاد از ســیگار مخالفت کردند. در 
ادامه نمایندگان مجلس یازدهم ادامه 
بررســی لایحه بودجه بــا موافقت با 
بندهای الحاقی )9( تبصره )۶( ماده 
واحده لایحه بودجــه 14۰1 درباره 
معافیــت مددجویان کمیتــه امداد 
امام خمینی)ره( و سازمان بهزیستی 
از پرداخت هزینه هــای صدور پروانه 
ســاختمانی، عــوارض دهیــاری و 
شهرداری و هزینه های انشعابات برق، 
آب و فاضــلاب و گاز برای واحدهای 
مســکونی اختصاص یافتــه به آنان 
براســاس الگوی مصــرف تنها برای 

یکبار موافقت کردند. 
 تذکر مالیات بر ارزش افزوده 
 در صحــن علنــی همچنیــن 
ســیدکاظم دلخوش اباتری نماینده 
مردم صومعه سرا در تذکری در رابطه 
با جلسه سران قوا در خصوص اجرای 
قانون مالیات بــر ارزش افزوده گفت: 
نمایندگان در مجلس به صورت ســه 
شیفت برای بررســی لایحه بودجه 
وقــت می گذارند تا قانونی درســت 
نوشته شود، حال در شرایطی که در 
ماده ۶ قانون برنامه ششــم قید شده 
ارجحیت و ترجیح و معافیت مالیاتی 
نباید خارج از قانون اعمال شــود اما 
شورای هماهنگی سران قوا در برخی 
از بخش هــا معافیــت مالیاتی ایجاد 
کردند و اگر قرار بــر اعمال معافیت 
مالیاتی باشــد، باید براساس قانون 
تصویب شود. در پاســخ به این تذکر 
محمدرضــا پورابراهیمــی داورانی 
رئیس کمیســیون اقتصادی گفت: 
تصمیم ســران قوا بــرای حفظ نرخ 
ترجیحــی مالیات بــر ارزش افزوده 

برخــی کالاهــای اساســی در بازه 
یکساله اجرا می شــود. وی در ادامه 
افزود: از ســال 97 با توجه به دستور 
مقام معظم رهبری و براســاس حکم 
حکومتی، شورای هماهنگی اقتصادی 
سران قوا در کشور تشکیل شد و طبق 
تبیین چارچوبی توسط رهبر معظم 
انقــلاب در موضوعاتی که شــرایط 
خاص به وجود می آید، در این جلسات 
تصمیم گیری انجام شــده و به مقام 
معظم رهبری ارسال و در صورت تایید 
ایشــان در یک بازه زمانی مشخص 
تصمیمات اعمال می شــود. رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به مصوبه شورای هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا ادامه داد: در این جلســه 
برای حفظ نــرخ ترجیحی مالیات بر 
ارزش افزوده برخی کالاهای اساسی در 
بازه یکساله تصمیم گیری شد تا قیمت 
کالاهای اساســی با قیمت حداقلی 
به دست مردم برســد. این مصوبه در 

یک بازه یکساله اعمال می شود. 
 برگشت معافیت مالیاتی مطبوعات 
 در ادامه نشســت علنــی دیروز 
نمایندگان نیم نگاهی هم به مطبوعات 
و رسانه ها داشتند به طوری که در این 
جلســه با بند الحاقی )۸( تبصره )۶( 
ماده واحده لایحه بودجــه در مورد 
معاف کردن مالیات بــر ارزش افزوده 
تبلیغــات در نشــریات موافقــت و 
همچنین بند )ش( که در مورد موضوع 
نحوه محاسبه مالیات مناطق آزاد بود 
و همچنین بند )ق( ایــن تبصره نیز 
به دلیل مغایرت با قوانین کلان کشور 
برای کسب دو سوم رأی نمایندگان 
به رأی گذاشته شد که به دلیل عدم 
کسب آرای لازم، به کمیسیون تلفیق 

لایحــه بودجه بــرای تصمیم گیری 
در مورد آن ارجاع شــد. نمایندگان 
همچنین بند الحاقی )4( که در مورد 
اخذ عوارض از شهرداری های بالای 
۵۰۰ هزار نفر جمعیــت بابت صدور 
پروانه ســاختمانی بود به دلیل عدم 
کسب دو ســوم آرا برای تصویب آن 
به رای گذاشــته شــد که با موافقت 

نمایندگان حذف شد. 
 اخطار به هیات نظارت مجمع

یکی از نــکات حائــز اهمیت در 
جلســه دیروز اخطاری بود که زنگنه 
در خصوص هیات عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت اعلام کرد. در این 
رابطه نایب رئیس مجلس در خصوص 
نحوه اظهارنظر هیــات عالی نظارت 
بر حســن اجرای سیاست های کلی 
گفت: یکی از بهترین قوانینی که در 
مجلس مصوب شــد قانون تسهیل 
مجوزهای کسب وکار است. این قانون 
چندبار بین مجلس و شورای نگهبان 
رفت وآمد داشت و در نهایت این شورا 
ایرادی بر این مصوبه مجلس نگرفته 
است. زنگنه تاکیدکرد: انتظار می رود 
هیات رئیسه وظایف و اختیارات هیات 
عالی نظارت را به گونه ای تدبیر کند 
که جایگاه مجلس و شورای نگهبان 
خدشه دار نشود و قوانین بسیار خوب 
با این ســد مواجه نشــود. در پاسخ 
به ایــن اخطار علــی نیک زادثمرین 
نایب رئیس مجلس ادامه داد: هیات 
عالی نظارت نمی توانــد مصوبه ای را 
لغو کنــد بلکه باید نظــر خود مبنی 
بر نظارت بر سیاســت های کلی را به 
شــورای نگهبان اعلام کند و شــورا 
نظر را به مجلس ارســال کند تا ما در 
مجلس پیگیری کنیم. گفتنی است 
اظهارنظرات هیات نظــارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام تنها محدود 
به مجوزهای کســب وکار نشده و در 
خصوص مصوبــه واردات خودرو نیز 
به دلیل مخالفت این شــورا واردات 

تاکنون منتفی شده است.

بررسی جلسه لایحه بودجه 1401 در مجلس نشان می دهد:      

مــــالیـــات سیـــگار حـــذف شــد
 اخطار نمایندگان به جایگاه هیات عالی نظارت مجمع در مصوبات 

خودروارزسکه و طلابــازار

183.000.000سایپا 268.000.000111سمند 25.599LXدلار آمریکا11.800.000سکه امامی
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194.000.000ساینا308.000.000پژو 35.147SLX 405پوند انگلیس6.700.000نیم سکه
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312.000.000وانت زامیاد )آپشنال(268.000.000پژو 206 تیپ 18702لیر ترکیه2.330.000سکه گرمی

343.000.000شاهین270.000.000رانا پلاس20.440دلار کانادا1.200.419هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

 »آرمان ملی« گزارش می کند: 

رکب هند به ایران از طریق پاکستان! 
  نمایش هندی ها در چابهار                                                           هند از »چابهار« به »کراچی« می رود؟ 


